

HIV/AIDS epidemic in Europe: HIV transmission through injecting drug use

HIV/AIDS epidemic in Europe: HIV transmission through injecting drug use

Opioid substitution therapy is one of the best ways to prevent HIV transmission among people who inject drugs. Integrating such therapy with HIV treatment and care is key to addressing the HIV epidemic effectively.
In the WHO European Region, the rate of HIV transmission through injecting drug use has remained relatively high and stable between 2010 and 2012. While decreasing in the east, it increased in the centre and west of Europe. The increase was due mainly to outbreaks in two European Union countries.
In September, WHO/Europe will report on progress in implementing the European Action Plan for HIV/AIDS 2012-2015. Each month until then, we highlight a specific area of the Action Plan - this month, reducing HIV transmission from injecting drug use.
Progress in reducing HIV transmission from injecting drug use
In 2011, over 713 000 people were receiving opioid substitution therapy in 45 European countries, including 11 300 in the east. Coverage with the therapy was below 5% of people in need in most countries in the east of the Region.
Between 2010 and 2012, 6 countries achieved, and a further 11 are now on track to reach, the 2015 European target of a 50% reduction in new HIV infections acquired through injecting drug use; 14 countries reported no substantial reduction in recent years.
WHO's support to European countries
WHO/Europe supported countries in preventing new infections among people who inject drugs and improving the accessibility and quality of harm reduction services, in collaboration with partners by:
identifying behavioural factors, structural barriers and environmental risks that hinder access to harm reduction, treatment and care for intravenous drug users;
providing guidance on the effective use of opioid substitution therapy;
convening a consultation on the prevention of HIV in injecting drug users in central Asia;
sharing best practices and challenges for HIV prevention in injecting drug users in communities and prisons;
and designating a new WHO Collaborating Centre for Harm Reduction in Lithuania.
Progress report for 2014 Regional Committee
The 2011 WHO Regional Committee for Europe adopted the European Action Plan for HIV/AIDS 2012-2015 and requested the Regional Director to report on implementation to its 2014 session. The report to the Regional Committee will describe the progress made since 2011 and the remaining challenges.
Photo: WHO/Marcus Garcia
"It is the same people giving me methadone, giving me my antiretroviral drugs and telling me to go to my hospital appointments. I do my whole treatment with them. Otherwise, there would be days when I wouldn't take my pills. - a client on opioid substitution therapy in Portugal

Weltgesundheitsorganisation (WHO)
Marmorvej 51
DK-2100 Kopenhagen
Dänemark
Telefon: +45 45 33 70 00
Telefax: +45 45 33 70 01
Mail: postmaster@euro.who.int
URL: <http://www.euro.who.int/>

Pressekontakt

Weltgesundheitsorganisation (WHO)

DK-2100 Kopenhagen

euro.who.int/
postmaster@euro.who.int

Firmenkontakt

Weltgesundheitsorganisation (WHO)

DK-2100 Kopenhagen

euro.who.int/
postmaster@euro.who.int

Die WHO wurde 1948 mit dem Ziel gegründet, für alle Völker das höchstmögliche Gesundheitsniveau zu erreichen. Mit ihren 194 Mitgliedstaaten ist die WHO federführend in globalen Gesundheitsfragen und in der Gestaltung der Forschungsagenda für Gesundheit, im Aufstellen von Normen und Standards und in der Formulierung evidenzbasierter Grundsatzoptionen. Die WHO bietet ihren Mitgliedstaaten fachliche Unterstützung, sie überwacht und bewertet gesundheitliche Entwicklungen, sie unterstützt medizinische Forschung und leistet Soforthilfe bei Katastrophen. Die WHO setzt sich weltweit für bessere Ernährung und für eine Verbesserung der Wohn- und Arbeitsbedingungen sowie der sanitären Verhältnisse ein. Ihr Hauptbüro ist in der Schweiz in Genf angesiedelt. Sechs Regionalbüros sind über die ganze Welt verteilt. Die WHO arbeitet in einem zunehmend komplexen und sich rapide verändernden Umfeld. Gesundheitspolitik ist heute weniger deutlich von anderen Bereichen zu trennen und sie erreicht inzwischen auch die Sektoren, die Auswirkungen auf gesundheitliche Chancen und Ergebnisse haben können. Die Agenda der WHO angesichts solcher Herausforderungen enthält sechs Punkte:
zwei gesundheitliche Ziele: Förderung der Entwicklung und Förderung der Gesundheitssicherheit;
zwei strategische Bedürfnisse: Stärkung der Gesundheitssysteme und Nutzbarmachung von Forschungsergebnissen, -daten und -erkenntnissen);
zwei operative Ansätze: Ausweitung der Partnerschaften und Verbesserung der Leistung.